Конспект уроку з української мови

 у 7 класі на тему:

«Узагальнення і систематизація вивченого про прийменник»

                                             Яцина Наталія Зіновіївна

                                                          учитель української мови та

                      літератури

Коропецької ЗОШ І-ІІІ ступенів

                                       імені Марка Каганця

Тема. Систематизація та узагальнення вивченого про прийменник.
Мета: систематизувати та узагальнити вивчене учнями про прийменник як службову частину мови; вдосконалювати вміння й навички правопису прийменників; використовувати прийменники у зв'язному мовленні, збагачувати словниковий запас учнів; розвивати логічне мислення, вміння співставляти й узагальнювати, застосовувати здобуті знання на практиці; удосконалювати навички роботи в парах, групах; виховувати любов до рідного слова.
Тип уроку: урок узагальнення й систематизації вивченого. Обладнання: таблиці, роздавальний матеріал, підручник.
Хід уроку.
    І.      Організаційний момент.

 II.     Повідомлення теми і мети уроку.
Вчитель. Сьогодні ми закінчуємо вивчення нелегкої теми „Прийменник". І зараз на уроці повторимо все, що ви дізналися про цю частину мови.
Прийменник - дуже давня частина мови. Відомості про нього зустрічаються ще в кінці II століття до нашої ери: „Прийменник є частина мови, яка стоїть перед усіма частинами мови і в складі слова, речення". Сама назва „прийменник" у перекладі означає слово, що стоїть спереду. А що ще ви дізналися про прийменник? Повторення теоретичних відомостей про прийменник проведемо у формі „Лінгвістичного двобою" .Завдання: два учні один одному по черзі ставлять по 6 запитань до теми. Якщо учень не знає відповіді на запитання, допомагає клас. Питання повинні бути точними і передбачати коротку відповідь.
Для фіксації відповідей учнів протягом уроку нам потрібно визначити двох учнів-експертів, які будуть на картках записувати прізвища учнів,  які  будуть  відповідати  на уроці,   а  також  позначати  правильну, неправильну чи частково правильну відповідь дає учень.  Записи учнів-експертів будуть використані при оцінюванні учнів у кінці уроку.

ІІІ.     Виконання вправ на закріплення вивченого матеріалу.
1 ."Лінгвістичний двобій". /Орієнтовні запитання

I
.Що називається прийменником?
2.При яких частинах мови стоїть прийменник?

З.Чи виступає прийменник членом речення?

4.Чому прийменник не виступає членом речення?

5.Чи можуть прийменники разом із іменними частинами мови виражати
певні значення?
6. На які смислові відношення вказують прийменники?

7.Які є види прийменників за походженням?
8.Які прийменники належать до непохідних?
9.Якими способами утворилися похідні прийменники?

10.На які види поділяються прийменники за будовою?
11
.Як пишуться прийменники?
12.Чому прийменник має таку назву?/
Вчитель. Ми з вами вчили про похідні і непохідні прийменники. А зараз перевіримо, чи всі ви розібралися, які прийменники належать до непохідних, а які до похідних.
2.Робота в парах.
Завдання:    пригадайте    і    продиктуйте    своєму    сусіду    по    парті    12
прийменників. Товариш повинен записати прийменники у дві колонки:
Непохідні
похідні.
Поясніть, будь ласка, чому прийменники, записані у першу колонку, називаються непохідними? А від чого походять

прийменники, записані у другу колонку?

Оцінювання роботи учнів.
Вчитель. А зараз завдання творчого характеру. Запишіть декілька слів: Край, близько, кінець.
Доведіть, що подані слова можуть виступати і в ролі прийменників, і в ролі інших частин мови.
( Учні складають речення, обґрунтовують виконану роботу).

Вчитель. Всім відомо, що прийменники є помічниками іменників, займенників у багатьох граматичних справах, до того ж вони поєднуються не з іменниками взагалі, а з певними іменниковими відмінками. Тому наступне завдання якраз буде пов'язане з відмінками. Напишемо вибірковий диктант. Завдання: із запропонованого тексту (на дошці) виписувати будете прийменники разом з іменниками, яких  вони стосуються, і вкажете відмінок іменника.
4.
Вибірковий диктант
Вклонімося матері у ноги за всі турботи і жалі. Поклала мати коло хати маленьких діточок своїх. Мати зробить все заради щастя своєї дитини. 3-під снігу Іванко назбирав перших пролісків до маминого свята.
Вчитель. Виконуючи це завдання,    ви    пригадали,     як пишуться прийменники. А відповідно до цього вони і пишуться по-різному. Як саме?

( Відповіді учнів).
Вчитель. Молодці. А зараз ми перевіримо, чи дійсно всі з вас знають, як пишуться прийменники.   Виконати наступне завдання запрошую до дошки двох учнів.
Перед вами зоряне небо. Із землі ми бачимо зірки, схожі на маленькі цяточки. Але без них важко уявити наше життя. Так і прийменники: маленькі службові слова, але самостійні частини мови без них не обійдуться.

Завдання. На зірочках написані прийменники, але не зрозуміло, як їх правильно писати: разом чи через дефіс. Один учень буде збирати зірки,   на  яких     написані    ті прийменники, які потрібно писати разом, інший учень - ті, які потрібно писати через дефіс.

(3) над, (по)під, (з)перед, (по)над, (по)серед, (з)поміж, (за)ради, (з)під, (із)за, (під)час, (за)для, (на) чолі.
( Підкреслені прийменники повинні залишитися на „небі").
/Для самоконтролю. З-над, попід, з-перед, понад, посеред, з-поміж, заради, з-під, із-за, під час, задля, на чолі./
Лінгвістичне спостереження.
Вчитель. Розкажіть, які прийменники ви забрали: прості, складні чи складені. Чому дві „зірочки" залишилися на „небі"?

( Учні відповідають на поставлені запитання ).
Вчитель.       А зараз повторимо відомості про особливості вживання

деяких прийменників. Ви знаєте, що українська мова уникає збігу голосних, а також збігу приголосних.

· При вживанні яких прийменників можуть виникати
труднощі?

· Коли вживається прийменник у, а коли в?
· 
6.Теоретичні положення про вживання прийменників у, в

підтвердимо виконанням „ Вправи з ключем".
Завдання.
У кожного з вас на парті є картка із словосполученням. Але в цих словосполученнях потрібно вставити прийменники в або у. Вставивши правильно прийменники, з перших букв перших слів повинно скластися закінчення прислів'я „ На те
голова..."
Щодня .. роботі; озимина .. полі, багаж: .. автобусі, ураган .. океані, ніде .. світі, іскра .. попелі, йти .. інститут, риба .. воді, обвал .. кар'єрі, зсипав .. мішок, ураган .. пустелі, міст .. майбутнє, був .. театрі, ударив .. дзвін, виступала .. філармонії.
/Для самоконтролю. Щодня в роботі, озимина в полі, багаж в автобусі, ураган в океані, ніде в світі, іскра в попелі, йти в інститут, риба у воді, обвал у кар'єрі, зсипав у мішок, ураган у пустелі, міст у майбутнє, був у театрі, ударив у дзвін, виступала у філармонії.

Прислів'я : „На те голова, щоб у ній розум був "./
Вчитель. Чому ви вставили саме ці прийменники? 

( Учні пояснюють ).
Добре. Але ми згадували і про вживання варіантів прийменників з-із-зі. Щоб повторити, коли вживаються дані прийменники, пропоную двом учням підготувати діалог, придумавши ситуацію спілкування.

( Двоє учнів готують і розігрують діалог перед класом).

Ситуація. Ганнуся була відсутня у школі останній тиждень, і я прийшла її провідати й дізнатися, чи все їй було зрозуміло із самостійно опрацьованих тем.
· Привіт, Ганнусю!
· Привіт, Іро!
· Можна до тебе?
· Звичайно,   заходь,   будь   ласка,   мені   приємно,   що   ти
прийшла мене відвідати.
· Перш за все, як твоє здоров'я?
· Дякую, мені уже краще, думаю, що завтра буду у школі.

· Це добре, тому що мені сумно сидіти одній за партою.
Ганнусю,   чи   все   тобі   було   зрозуміло   із   самостійно
опрацьованих тем?

· В  основному все зрозуміло,  але з теми про вживання
прийменників з, із, зі мені не все ясно.
· А що саме тобі не зрозуміло?

· Про   вживання   прийменника   з  я   зрозуміла,   що   він
найчастіше вживається між двома голосними. Наприклад,
опадає листя з акації;  а також якщо попереднє слово закінчується    приголосним,    а    наступне    починається
голосним або навпаки. Наприклад: завдання з фізики; на початку речення перед приголосним, наприклад: 3 Ірою ми ходили з зоопарк. А от щодо вживання прийменників із, зі мені не все ясно.
· Добре, слухай. Я тобі поясню. Із вживається між двома
приголосними, тобто коли попереднє слово закінчується
приголосним звуком, а наступне починається, наприклад,
брат із сестрою.
· О, тепер мені зрозуміло!
· Запам'ятай, що зі вживається перед сполученням двох
приголосних звуків, одним з яких є звуки р, л, м, н, з, с,ж,
ч, щ. Наприклад, зі мною, прийшов зі школи. Щоб ти
впевнилась, що тобі все зрозуміло, виконай вправу 456. 
· Добре, я виконаю. А тепер я запрошую тебе випити чаю.
Вчитель.   А  ми  попрацюємо  над  завданням,   що  стосується систематизації ваших знань про прийменник як службову частину мови.  Запишемо речення, з яких потрібно     виписати прийменники і розібрати   як   частину мови.
5. Розбір прийменника як частини мови.
Найріднішою людиною для кожного з нас є мати. Протягом багатьох літ людину супроводжує материнська ласка і любов.

  Розгляд схеми розбору прийменника як частини мови ( підручник, с.164)
1 .Частина мови. 

2.Непохідний чи похідний, вид за будовою.
3.З формою  якого відмінка вжито в реченні. 

4.Вимова та написання.

IV.    Підведення підсумків уроку.
Вчитель. Отже, сьогодні ми з вами пригадали все, що вивчили про цікаву службову частину мови. Ви зрозуміли, що службові слова використовуються для поєднання інших   слів. Вони  в  наших  руках гвинтики, за допомогою яких   ми „скріплюємо" слова в реченні. І ми переконалися, що без цих слів аж ніяк не обійтись. Тому давайте поважати і не обра​жати ці маленькі слова. Бо  вони, немов мурашки, дуже працьовиті.
                                  «Мікрофон»
· Що сподобалось на сьогоднішньому уроці? Чому?

· Якими вміннями і навичками оволоділи після вивчення
теми „Прийменник як службова частина мови"?

V. Оцінювання знань учнів, аргументація оцінок.
VІ. Домашнє завдання, інструктаж до виконання вправ.

1. Повторити параграфи 42- 44. Вправа 466. 467 (додатково).
2.  Підготуватись до контрольної роботи.
